

**CONSTITUTIONAL COURTS IN THE AGE OF CRISIS
A LOOK AT THE EUROPEAN MEDITERRANEAN AREA⁺**

Sara Cocchi^{*}

Abstract: This paper examines the role that constitutional courts play in the context of the current economic and financial crisis, with a specific focus on the influence that the new crisis-connected constitutional challenges have on their position towards long-debated issues and first-time concerns. Is the relationship between constitutional courts and legislators or governments evolving into something different from the “traditional” one? Have the responsibilities of (and the solutions provided by) constitutional courts in guarding fundamental rights been altered by the hardship of the crisis? These questions will be investigated with special reference to the attitude adopted by the Italian, Portuguese and Spanish Constitutional Courts, in the attempt to explore their current relationship with other national and supranational institutional actors and sketch a map of open problems, drawing from their most recent case law on anti-crisis measures and highlighting national specificities as well as the most prominent common trends.

Keywords: economic crisis – judicial review – Southern Europe - constitutional court

Résumé : cet article examine le rôle que les cours constitutionnelles jouent dans le contexte de la crise économique et financière actuelle, s’attardant plus précisément sur l’influence que les nouveaux défis en relation avec la crise ont sur leur position eu égard aux sujets longuement débattus et aux intérêts originaux. La relation entre les cours constitutionnelles et les législateurs ou les gouvernements évolue-t-elle vers quelque chose de différent? Les responsabilités de (les solutions apportées par) les cours constitutionnelles dans la garantie des droits et libertés fondamentales ont-elles été altérées pas la dureté de la crise? Ces questions seront examinées avec des références spéciales à l’attitude adoptée par les cours italiennes, portugaises et espagnoles, en essayant d’explorer leur relation actuelle avec d’autres acteurs institutionnels nationaux et supranationaux afin de dessiner une carte des problèmes posés, grâce à la jurisprudence la plus récente portant sur les mesures anti-crise et soulignant les spécificités nationales tout comme les tendances communes les plus prononcées

Mots clés : crise économique – contrôle juridictionnel – Europe du sud – Cour constitutionnelle

⁺ This paper has been presented at the IXth IACL-AIDC World Congress of Constitutional Law (Oslo, 16-20 June 2014), Workshop 12: Constitutions and Financial Crisis. It already appeared in www.federalismi.it (n. 21/2014, 12 November 2014).